

**АННОТАЦИИ  
КЛЮЧЕВЫЕ СЛОВА  
КОНТАКТНЫЕ ДАННЫЕ**

*А.Л. Тарасевич,  
А.Б. Камышова*

**Ключевые слова:**

**Плановые и рыночные регуляторы в современной экономике России**  
рыночные регуляторы, плановые регуляторы, экспортно-сырьевая модель, экономический рост, планирование

В данной статье рассмотрены факторы, оказывающие влияние на качество и темп экономического роста в экспортно-сырьевой экономике России. Авторы статьи показывают влияние рыночных и плановых регуляторов на основные макроэкономические параметры российской экономики. Проведенный анализ отражает зависимость темпов экономического роста российской экономики от внешнеэкономической конъюнктуры: мировых цен на нефть и эмиссии нефтедолларов. На фоне данной зависимости результативность общепринятых в экономической теории инструментов государственного регулирования довольно низкая: государство нивелирует воздействие экзогенных факторов, оказывающих влияние на агрегированные стоимостные показатели, посредством курсовой политики.

**Контактные данные:** 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра общей экономической теории.  
Тел.: 8 (812) 310-47-60. finec\_oet@mail.ru

*Д.В. Тихомиров*

**Ключевые слова:**

**Особенности применения доходного подхода при оценке биологических активов в целях отражения в финансовой отчетности**  
международные стандарты финансового учета, МСФО, оценка биологических активов, сельское хозяйство

Оценка стоимости биологических активов является одной из наименее разработанных и специфических областей в теории и практике оценки. При отсутствии объектов-аналогов оценщик может использовать методологию доходного подхода, при которой принимается множество субъективных предположений. Автор рассматривает особенности применения доходного подхода к оценке посевов, продуктивного скота, прав за пользование земельными участками сельскохозяйственного назначения, анализирует недостатки применения доходного подхода, вопросы применения субъективных предположений и альтернативные процедуры по проверке стоимости с применением сравнительного и затратного подходов.

**Контактные данные:** 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра финансов. Тел.: 8 (916) 746-91-06.  
DTikhomirov@bk.ru

*В.Е. Рохчин,  
А.Г. Комаров,  
А.Э. Далгатова*

**Ключевые слова:**

**Проблемы экономического развития российских промышленных предприятий**  
устойчивое развитие, устойчивость, эффективность, инновации

В статье исследуются проблемы устойчивого развития экономики. Рассмотрен терминологический аппарат теории устойчивости, а также основные требования, которые должны быть учтены при решении проблем экономического развития российских промышленных предприятий. Обосновано, что требование обеспечения преимущественно инновационного развития экономики российских промышленных предприятий в современных политико-экономических условиях носит этапный и приоритетный характер.

**Контактные данные:** 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Санкт-Петербургский государственный экономический университет.  
Тел.: 8 (812) 710-59-96. red@finec.ru

*П.А. Аркин,  
А.Г. Голубев*

**Ключевые слова:**

**Методическое обеспечение взаимодействия промышленных предприятий внутри кластера: логистический подход**  
логистика, кластер, промышленная политика, развитие, информационно-логистические технологии

**ABSTRACTS  
KEYWORDS  
REFERENCES**

*A.L. Tarasevich,  
A.B. Kamyshova*

**Key words:**

**Planned and market regulators in modern Russian economy**  
market regulators, planning controls, raw material export model, economic growth, planning

This article examines the factors that influence the quality and pace of economic growth in the export of raw materials economy of Russia. The authors show the impact of market and planned controls on the main macroeconomic indicators of the Russian economy. The analysis shows the dependence of the rate of economic growth of the Russian economy on external economic developments: oil prices and emissions of dollars. Depending on the background of the effectiveness of generally accepted economic theory of instruments of state regulation rather low: the state eliminates the impact of exogenous factors affecting the aggregate cost parameters through exchange rate policy.

**Contact information:**

191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of general economic theory.  
Tel.: 8 (812) 310-47-60. finec\_oet@mail.ru

*D.V. Tikhomirov*

**Key words:**

**Application of the income approach in valuation of biological assets in the financial reporting**

international financial reporting standards, IFRS, valuation of biological assets, agriculture

Valuation of biological assets is one of the least described and most specific areas in theory and practice of valuation. In the absence of comparable asset prices, the appraiser may apply methodology of the income approach, which requires several subjective assumptions. The author considers peculiarities of application of the income approach to valuation of crops, animals and land lease rights; disadvantages of the income approach, including subjective assumptions, and alternative application of the comparable and direct cost approach.

**Contact information:**

191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of finance. Ph.: 8 (916) 746-91-06.  
DTikhomirov@bk.ru

*V.E. Rokhchin,  
A.G. Komarov,  
A.E. Dalgatova*

**Key words:**

**Problems of Russian industrial enterprises economic development**

sustainable development, stability, efficiency, innovations

In article problems of a sustainable development of economy are considered. It is considered terminological device of the theory of stability, and also the main requirements which have to be considered at the solution of problems of economic development of the Russian industrial enterprises. It is proved that the requirement of ensuring mainly innovative development of economy of the Russian industrial enterprises in modern political and economic conditions has landmark and priority character.

**Contact information:**

191023, SPb., Sadovaya st., 21. St. Petersburg state university of economics.  
Ph.: 8 (812) 710-59-96. red@finec.ru

*P.A. Arkin,  
A.G. Golybev*

**Key words:**

**Methodological support industrial cooperation within the cluster: logistic approach**

logistics, cluster, industrial policy, innovation, economy of the region, development

Реализация в России кластерной политики в совокупности с согласованными действиями всех ее участников является одним из методов модернизации и инновационного развития экономики. При этом авторы считают, что развитие промышленных кластеров пока не реализовано в силу отсутствия должного нормативно-правового обеспечения. В статье на основании логистического подхода представлена разработка методического обеспечения принципов развития промышленных кластеров и взаимодействия промышленных предприятий внутри них.

**Контактные данные:** 190013, СПб., Московский пр., д. 26.  
Тел.: 8 (812) 315-14-15.  
eco@technolog.edu.ru

The realization of the cluster politics in the aggregate with accorded actions of all its participants is one of the methods of modernization and innovational development of economics. In the authors' opinion, the development of industrial clusters could not be implemented yet due to lack of proper normative legal acts. The article presents the methodic elaboration on the principles of the development of industrial clusters and interaction of industrial enterprises inside them on the basis of logistic approach.

**Contact information:** 190013, SPb., Moskovsky pr., 26.  
Ph.: 8 (812) 315-14-15.  
eco@technolog.edu.ru

*Л.В. Хорева,  
Е.В. Федорова*

**Конгрессные бюро как инновационный метод продвижения российских дестинаций на рынке услуг конгрессно-выставочного туризма**

**Ключевые слова:**

MICE-туризм, деловой и конгрессный туризм, продвижение дестинации

В статье рассмотрены потенциал и перспективы развития делового туризма, в том числе выставочного, конгрессного, событийного, в России, показано, что инновационным механизмом продвижения российских дестинаций на мировой рынок MICE-туризма является создание конгрессных бюро.

**Контактные данные:** 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра экономики и управления социальной сферой. Тел.: 8 (812) 310-40-17.  
luhor@inbox.ru, socman.finec@mail.ru

*L.V. Khoreva,  
E.V. Fedorova*

**Congress bureaus as an innovative method of promotion of Russian touristic destinations at congress and exhibition tourism market**

**Key words:**

MICE-tourism, business and congress tourism, promotion of an destination

In the article there are considered the potential and prospects of the development of the business tourism in Russia, including its eventual, exhibition's and congress's components. It is demonstrated that the congress bureaus turn to be innovative way to promote Russian destinations at the worldwide market of business tourism.

**Contact information:** 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of economics and management, the social sphere.  
Ph.: 8 (812) 310-40-17.  
luhor@inbox.ru, socman.finec@mail.ru

*M.V. Сигова*

**Особенности менеджмента саморегулируемых организаций сферы услуг**

**Ключевые слова:**

саморегулирование, система менеджмента качества, сфера услуг

В статье дана оценка модели саморегулирования, которая может сложиться в России в сфере услуг. Предложены методы создания системы менеджмента качества услуг в рамках СРО.

**Контактные данные:** 191002, СПб., ул. Марата, д. 27. Кафедра гостеприимства и межкультурной коммуникации. Тел.: 8 (812) 602-23-23.  
press@engec.ru

*M.V. Sigova*

**Features self-regulating management of service organizations**

**Key words:**

self-regulating, quality management system, services sector

This article assesses the model of self-regulation, which may get in Russia in the services sector. Proposed the methods of creating a system of quality management services in the SRO.

**Contact information:** 191002, SPb., Marata st., 27. Faculty of hospitality and intercultural communication.  
Ph.: 8 (812) 602-23-23. press@engec.ru

*P.K. Турсыжанова*

**Актуальные проблемы философии образования**

**Ключевые слова:**

философия образования, гуманизация, образование, воспитание, антропологический кризис, личность, система образования

Статья посвящена проблемам философии образования, интерес к которым обусловлен антропологическим кризисом, необходимостью осмысления в этих условиях уникальной архитектоники человека в контексте целей современного образования.

**Контактные данные:** Республика Казахстан, 050035, Алматы, ул. Жандосова, д. 55. Тел.: 8 (725) 377-11-51.  
Turyszhanova.roza@mail.ru

*R.K. Turyszhanova*

**The actual problems of the philosophy of education**

**Key words:**

humanisation, education, up-bringing, anthropological crisis, personality, philosophy of education, the education system

The interest to the problems of philosophy of education is due to anthropological crisis, the need for interpretation in terms of the unique nature of the sights in the context of the goals of modern education.

**Contact information:** Republic of Kazakhstan, 050035, Almaty, Szhandosova st., 55. Ph.: 8 (725) 377-11-51.  
Turyszhanova.roza@mail.ru

*C.B. Киселева  
Т.С. Росянова*

**Семантическое наполнение концепта competition (конкуренция)**

**Ключевые слова:**

термин, терминология, терминоведение, когнитивная наука, когнитивный подход, концепт

В статье обсуждается один из основополагающих концептов бизнес-концептосферы — competition (конкуренция). Достижения когнитивной науки на современном этапе позволяют анализировать синтетические концепты, находящиеся на стыке обыденного и научного познания.

**Контактные данные:** 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра экономического английского языка № 2.  
Тел.: 8 (812) 310-95-70. iflen3@finec.ru

*S.V. Kiseljeva,  
T.S. Rosyanova*

**Semantic content of the concept "competition" (rivalry)**

**Key words:**

terms, terminology, terminology work, cognitive science, cognitive approach, concept

The article deals with one of the basic concepts of business concept sphere — competition (rivalry). The present cognitive science achievements give the way to analysis of synthetic concepts on the edge of common and scientific knowledge.

**Contact information:** 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of business english language № 2.  
Ph.: 8 (812) 310-95-70. iflen3@finec.ru

*H.A. Карлик*

**Афористические скрепы в романе-эпопее Л.Н. Толстого «Война и мир»**

**Ключевые слова:**

синтетический жанр, жанровая интеграция, афористика, роман-эпопея, литература, история, риторика

*H.A. Karlik*

**Aphoristic ties in the epic novel by L.N. Tolstoy "War and Peace"**

**Key words:**

synthetical genre, genre integration, aphoristics, epic novel, literature, history, rhetoric

Статья посвящена вопросу жанровой интеграции в «Войне и мире» Л.Н. Толстого. Как единый жанрообразующий принцип рассматривается использование афористических составляющих романа-эпопеи, выполняющих роль художественных скреп в создании синкретического целого.

**Контактные данные:** 191023, СПб., Садовая ул., д. 21.  
Тел.: 8 (812) 993-18-29. nakarlik@mail.ru

The present article tackles the question of genre integration in "War and Peace" by L.N. Tolstoy: it regards the use of aphoristic components of the epic novel, functioning as imaginative ties in the syncretic whole, as the universal principle constituting the genre.

**Contact information:** 191023, SPb., Sadovaya st., 21.  
Ph.: 8 (812) 993-18-29. nakarlik@mail.ru

*A.V. Aralov*

**Проблемы повышения конкурентоспособности предпринимательских структур в связи со вступлением России в ВТО**

**Ключевые слова:**

конкуренция, конкурентоспособность, факторы конкурентоспособности, конкурентоспособность предприятия

В статье рассмотрены определения термина «конкуренция», а также различные подходы к определению «конкурентоспособности» и факторы, влияющие на «конкурентоспособность предприятия». Анализ проведен применительно к условиям вступления России в ВТО.

**Контактные данные:** 198095, СПб., ул. Балтийская, д. 52-А.  
polymer\_compl@mail.ru

*A.V. Aralov*

**Problem of competitive business organizations in connection with Russia's entry into WTO**

**Key words:**

competition, competitiveness, factors of competitiveness, the competitiveness of the company

In the article the definition of "competition", and the various approaches to the definition of "competitiveness" and the factors that influence the "competitiveness of the enterprise". The analysis was performed for the conditions of Russia's accession to the WTO.

**Contact information:** 198095, SPb., Baltiyskaya st., 52-A. polymer\_compl@mail.ru

*A.A. Beloshapkin*

**Промышленная политика как инструмент инвестиционно-инновационного стратегического управления промышленным предприятием**

**Ключевые слова:**

инновационная деятельность, инвестиционная стратегия, промышленная политика, инструмент реализации функциональных стратегий, промышленное предприятие, порядок формирования и реализации промышленной политики

Инвестиционная и инновационная стратегии являются особыми типами функциональных стратегий, на которых основываются система стратегического управления предприятием, а также механизмы распределения ресурсов между направлениями развития организации. Для производственных предприятий наиболее эффективным методом реализации данных типов стратегии является промышленная политика, содержащая инструментарий и конкретизацию положения стратегии предприятия в части инвестиционно-инновационного развития.

**Контактные данные:** 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра экономики предприятия и производственного менеджмента. Тел.: 8 (812) 310-40-83.  
entman@finec.ru

*A.A. Beloshapkin*

**Industrial policy as a tool for strategic development of industrial enterprise based on innovations and investments**

**Key words:**

innovation activity, investment strategy, industrial policy, tools for functional strategy implementation, industrial enterprise, development and implementation of industrial policy

Investment and innovation strategy is considered to be a specific type of functional strategies as a baseline of the whole strategic management and resource sharing systems within organization. Industrial policy with its' tools and corporate strategy specification comes as the most efficient method of strategy implementing including investment and innovation aspects.

**Contact information:** 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of the economy of enterprise and industrial management. Ph.: 8 (812) 310-40-83.  
entman@finec.ru

*A.M. Vorontsova*

**Управление устойчивым развитием предприятия**

**Ключевые слова:**

управление, устойчивость, реструктуризация, авиапредприятие, планирование

В статье рассматривается одна из наиболее сложных проблем в теории и практике управления предприятием — проблема устойчивости, подчеркивается важность процесса реструктуризации для ее решения. Автором выделены основные направления реструктуризации и даны рекомендации по управлению этим процессом в целях повышения уровня устойчивости авиапредприятия.

**Контактные данные:** 196210, СПб., ул. Пилотов, 38.  
Тел.: 8 (812) 704-15-57.  
alexandra.ryabeshkina@hotmail.com

*A.M. Vorontsova*

**The management of sustainable development of the enterprise**

**Key words:**

management, stability, restructuring, air company, planning

The article investigates one of the most complicated problems in the theory and practice of management of the enterprise — the problem of sustainability. The importance of the process of restructuring for its decision is marked. The author defined the main directions of restructuring and recommendations on the management of this process in order to improve the level of sustainability of the air company.

**Contact information:** 196210, SPb., Pilotov st., 38.  
Ph.: 8 (812) 704-15-57.  
alexandra.ryabeshkina@hotmail.com

*A.I. Dашевская*

**Поэма У. Лэнгленда «Видение Петра Пахаря» в контексте современной ей действительности**

**Ключевые слова:**

аллегория, поэма, аллитерация, коммуникативное задание, архитектоника текста

В статье рассматриваются некоторые текстологические особенности среднеанглийской аллегорической поэмы «Видение Петра Пахаря», в частности возможные причины выбора автором жанра аллегорической поэмы и аллитерации как метрического приема для сообщения в тексте своего коммуникативного задания. Рассматриваются также некоторые аспекты мышления людей Средневековья и их отражение в поэме.

*A.I. Dашевская*

**The Vision of William concerning Piers the Ploughman by W. Langland within its contemporary context**

**Key words:**

allegory, poem, alliteration, message, text architectonics

The article deals with some textological features of the Middle English poem The Vision of William concerning Piers the Ploughman. The author considers possible reasons for W. Langland to have chosen allegory and alliteration in order to frame and code his message and looks into some historical and social background that could have contributed to the poem.

- Контактные данные:** 191023, СПб., Садовая ул., д. 21.  
Тел.: 8 (812) 310-51-60. linguistica@finec.ru
- Contact information:** 191023, SPb., Sadovaya st., 21.  
Ph.: 8 (812) 310-51-60. linguistica@finec.ru
- 
- У.Н. Дворцова* **Инфраструктурное обеспечение деятельности организаций сферы услуг** *U.N. Dvortsova* **Infrastructure support activities of service organizations**
- Ключевые слова:** сфера услуг, инфраструктура, производственная инфраструктура, ресурсы, управление инфраструктурой **Key words:** service, infrastructure, industrial infrastructure, resources, infrastructure management
- В статье анализируется понятие инфраструктуры, предлагается ее расширительное толкование как системы обеспечения основной деятельности предприятий и организаций. Рассматривается влияние особенностей услуг на инфраструктурное обеспечение основных производственных процессов в организациях сферы услуг.
- The article analyzes the concept of infrastructure, it is proposed as a broad interpretation of the core activities of enterprises and organizations. The influence of the characteristics of services in the infrastructure support the basic business processes in service organizations is considered.
- Контактные данные:** 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра управления и планирования социально-экономических процессов.  
Тел.: 8 (812) 310-40-57.  
goldfish2002@yandex.ru
- Contact information:** 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of management and planning of social-economics processes. Ph.: 8 (812) 310-40-57.  
goldfish2002@yandex.ru
- 
- Ю.А. Дешкевич* **Мотивация в системе стратегического управления развитием регионального промышленного сектора** *Y.A. Dshkevich* **Motivation in the system of strategic management of the industrial regional sector development**
- Ключевые слова:** промышленный сектор экономики региона, стратегическое управление, мотивация, субъекты управления **Key words:** industrial region sector, strategic management, motivation, subjects of the management
- В статье рассматриваются научно-методические проблемы мотивации субъектов стратегического управления развитием промышленного сектора экономики региона, что является необходимым условием создания эффективного механизма стратегического управления данным процессом. Представлены интересы, влияющие на мотивацию субъектов управления.
- The article deals with the scientific and methodological problems of motivating the subjects of strategic management of the regional industrial development, which is a prerequisite for an effective mechanism for the strategic management of this process. The item represents the interests which are influencing on the motivation of the management subjects.
- Контактные данные:** 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра экономики предприятия и производственного менеджмента. Тел.: 8 (812) 310-40-83.  
entman@finec.ru
- Contact information:** 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of the economy of enterprise and industrial management. Ph.: 8 (812) 310-40-83.  
entman@finec.ru
- 
- Д.А. Думназев* **Негосударственный некоммерческий сектор и его место в производстве социальных услуг** *D.A. Dumnazev* **Non-profit sector and its place in the production social services**
- Ключевые слова:** негосударственный сектор, некоммерческий сектор, социальные услуги **Key words:** non-governmental sector, the nonprofit sector, social services
- В статье рассмотрены подходы к трактовке понятия «социальная услуга», используемые как в нормативных документах, так и в исследовательской практике, определены основные субъекты рынка социальных услуг: общественный, бизнес- и негосударственный некоммерческий сектора.
- The article describes the approaches to the interpretation of the concept of social services, as used in the regulations, and in research practice, the basic subjects of the social services market: the public, business and non-profit sector.
- Контактные данные:** 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра экономики и управления социальной сферой. Тел.: 8 (812) 310-40-57.  
prognozplan@yandex.ru
- Contact information:** 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of social sphere management. Ph.: 8 (812) 310-40-57.  
prognozplan@yandex.ru
- 
- В.В. Коберник* **Организационная культура как фактор повышения конкурентоспособности санаторно-курортного комплекса** *V.V. Kobernik* **Organizational culture as a factor in increasing the competitiveness of a sanatorium complex**
- Ключевые слова:** конкурентоспособность, организационная культура санаторно-курортного комплекса, управление санаторно-курортным комплексом **Key words:** competitiveness, organizational culture of spa resorts, the management of a sanatorium complex
- Автором статьи проанализированы современные проблемы и разработаны подходы к повышению конкурентоспособности санаторно-курортных комплексов посредством формирования организационной культуры. Доказана необходимость формирования организационной культуры в современной рыночной экономике, показано влияние организационной культуры на деятельность санаторно-курортных комплексов.
- The author of the article analyzes contemporary issues and approaches designed to increase the competitiveness of spa resorts by forming organizational culture. The author shows the necessity of an organizational culture in a modern market economy and the influence of organizational culture on the activities of spa resorts.
- Контактные данные:** 354376, Сочи, Весёлое — 1.  
Тел.: 8 (862) 241-62-39.  
mail@primatologia.ru
- Contact information:** 354376, Sochi, Veslyoye — 1.  
Ph.: 8 (862) 241-62-39. mail@primatologia.ru
- 
- О.В. Компанийцева* **Формирование логистической стратегии инвестиционно-строительного проекта** *O.V. Kompaniytseva* **Formation of logistic strategy of investment and construction project**
- Ключевые слова:** этапы логистического планирования, логистическая стратегия **Key words:** logistic planning stages, logistic strategy

В статье проанализирована логистическая концепция управления проектами и представлены результаты в виде иерархической системы стратегического планирования. Особое внимание уделено таким этапам планирования, как логистическая миссия и логистическая стратегия, которые определяют основную задачу обеспечения конкурентных преимуществ организации.

**Контактные данные:** 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра коммерции и логистики.  
Тел.: 8 (812) 310-46-65. oks1@yandex.ru

The article analyzes the logistic concept of project management and submits the results in the form of hierarchical system of strategy planning. Special attention has been drawn towards these planning stages as logistic mission or logistic strategy, which in their terms determine the core task of providing the competitive advantages of the company.

**Contact information:** 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of commerce and logistics.  
Ph.: 8 (812) 310-46-65. oks1@yandex.ru

*А.В. Кухаренков*

**Особенности развития автомобильного рынка России**

**Ключевые слова:** спрос, предложение, производство, авто-рынок, тенденция развития, жизненный цикл, клиентоориентированность

В статье анализируются особенности автомобильного рынка современной России, выявляются тенденции его развития в кратко- и среднесрочной перспективе.

**Контактные данные:** 191023, СПб., Садовая ул., 21.  
Тел.: 8 (812) 710-59-96. kuhar1983@bk.ru

*A.V. Kukharencov*

**Features of the Russian automotive market**

**Key words:** supply, demand, production, car market, the trend of development, life cycle, customer focus

The paper analyzes the characteristics of the automobile market of modern Russia, identify trends in its development in the short and medium term.

**Contact information:** 191023, SPb., Sadovaya st., 21.  
Ph.: 8 (812) 710-59-96. kuhar1983@bk.ru

*С.А. Леонов*

**Разработка рекомендаций по совершенствованию методов принятия управленческих решений в сбытовой деятельности предприятия**

**Ключевые слова:** управление сбытовой деятельностью, совершенствование, управленческие решения, управленческий процесс

Раскрыты понятия управленческого процесса сбытовой деятельности и его основные элементы. Выделены предпосылки совершенствования организации управленческого процесса сбытовой деятельностью предприятия. Разработаны рекомендации по совершенствованию принятия управленческих решений в сбытовой деятельности швейных предприятий.

**Контактные данные:** 190068, СПб., Вознесенский пр., д. 46. Санкт-Петербургский государственный университет технологии и дизайна. Кафедра менеджмента. Тел.: 8 (812) 310-39-54.  
management@sutd.ru

*S.A. Leonov*

**Development of recommendations about improvement of methods of adoption of administrative decisions in marketing activity of the enterprise**

**Key words:** sales management, improvement, management solutions, management process

Essence of administrative process of sale activity and his basic elements is exposed. Pre-conditions of perfection of organization of administrative process sale activity of enterprise are selected. Developed recommendation on perfection of acceptance of administrative decisions in sale activity of sewings enterprises.

**Contact information:** 190068, SPb., Voznesensky pr., 46. The St.-Petersburg state university of technology and design. Faculty of management.  
Ph.: 8 (812) 310-39-54. management@sutd.ru

*Ю.А. Осипова*

**Образование и наука как инструменты развития современной экономики**

**Ключевые слова:** наука, образование, постиндустриальный тип развития, государство, регулирование

В статье рассматриваются важнейшие направления развития науки и образования в экономической системе постиндустриального типа. В центре внимания автора находится выработка такого механизма регулирования, который бы соответствовал задачам, стоящим перед российской экономикой. Подчеркивается важность государственных регулирующих начал и указывается на необходимость комплексного развития науки и образования в целях их совершенствования.

**Контактные данные:** 191023, СПб., Садовая ул., д. 21.  
Тел.: 8 (911) 293-66-83.  
osipova\_julia@mail.ru

*J.A. Osipova*

**Education and science as a tools for development of modern economy**

**Key words:** science, education, post-industrial type of development, state, regulation

The article describes the main directions of development of science and education in the economic system of the post-industrial type. The author pays attention to the development of mechanism of regulation corresponding to the tasks facing the Russian economy. Marked the importance of state regulation and the necessity of complex development and improvement of science and education.

**Contact information:** 191023, SPb., Sadovaya st., 21.  
Ph.: 8 (911) 293-66-83.  
osipova\_julia@mail.ru

*А.В. Полянский*

**Сущность и состав стратегического потенциала промышленного предприятия**

**Ключевые слова:** стратегический потенциал, промышленное предприятие, сущность, состав, оценка

В статье исследуются сущностные характеристики стратегического потенциала промышленного предприятия.

**Контактные данные:** 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра экономики предприятия и производственного менеджмента СПбГЭУ.  
Тел.: 8 (812) 310-40-83. entman@finec.ru

*A.V. Polyanskiy*

**The nature and composition of the strategic potential of the industrial enterprise**

**Key words:** strategies potential industrial company, the essence, composition, evaluation

The article explores the essential characteristics of the strategic potential of the industrial enterprise.

**Contact information:** 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of business economics and industrial management SPbGEU. Ph.: 8 (812) 310-40-83.  
entman@finec.ru

*Н.И. Пономарева*

**Методический подход к управлению развитием корпоративной инновационной системы**

**Ключевые слова:** инновации, инновационная деятельность, корпоративная инновационная система, управление, развитие

*N.I. Ponomareva*

**Methodical approach to the development of corporate governance of the innovation system**

**Key words:** innovation, innovation activities, corporate innovation system, management, development

В статье рассмотрено решение проблемы развития корпоративной инновационной системы отечественными условиями регулирования хозяйствования. Предложена селективная модель управления корпоративной инновационной системой, учитывающая государственную поддержку средних и малых предприятий, а также принципы и методы управления ими.

**Контактные данные:** 394036, Воронеж, пр. Революции, д. 19. Кафедра экономики, финансов и учета. Тел.: 8 (473) 255-37-82. ponomareva220387@yandex.ru

The article considers the problem of corporate innovation system adequately regulating domestic conditions of management. Proposed selective control model of corporate innovation system utilizing state support to small and medium enterprises as well as the principles and methods of management.

**Contact information:** 394036, Voronezh, Revolution pr., 21. Faculty of economics, finance and accounting. Ph.: 8 (473) 255-37-82. ponomareva220387@yandex.ru

*В.Н. Садовников*

**Разницы между бухгалтерским и налоговым учетом расходов в подрядном строительстве**

**Ключевые слова:** расходы, различия между бухгалтерским и налоговым учетом, строительство

В статье рассматриваются различия между бухгалтерским и налоговым учетом расходов согласно действующему законодательству, применительно к специфике подрядного строительства.

**Контактные данные:** 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра бухгалтерского учета и аудита. Тел.: 8 (812) 310-49-24. viaches.s@mail.ru

*V.N. Sadovnikov*

**Differences between financial and tax accounting of expenses in contract construction**

**Key words:** expenses, differences between financial and tax accounting, construction

The author considers the differences between financial and tax accounting of expenses in accordance with existing legislation with regard to the specifics of contract construction.

**Contact information:** 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of accounting and audit. Ph.: 8 (812) 310-49-24. viaches.s@mail.ru

*А.А. Смирнова*

**Обеспечения экономической безопасности в сфере внешнеэкономической деятельности**

**Ключевые слова:** экономическая безопасность, таможенные органы, Таможенный кодекс таможенного союза, контрабанда, экологическая безопасность, таможенные правонарушения

Статья посвящена последним изменениям в законодательстве в сфере таможенного права. Рассмотрены функции таможенных органов в области экономической безопасности.

**Контактные данные:** 191023, СПб., Садовая ул., д. 21. Кафедра управления и планирования социально-экономических процессов им. Заслуженного деятеля науки РФ Ю.А. Лаврикова. Тел.: 8 (812) 310-40-57. prognozplan@yandex.ru

*A.A. Smirnova*

**Providing of economic security in a sphere in the field of external economic to activity**

**Key words:** economic security, custom authorities, Custom code of customs union, contraband goods, ecological safety, custom offences

The article is sanctified to the last updates in a legislation in the field of custom right. Considered functions of custom authorities in area of economic security.

**Contact information:** 191023, SPb., Sadovaya st., 21. Faculty of management and planning of socio-economic processes them Honored scientist of the Russian Federation Yuri Lavrikova. Ph.: 8 (812) 310-40-57. prognozplan@yandex.ru

*Е.А. Чернышева*

**Тенденции развития системы расселения России и место малых городов**

**Ключевые слова:** система расселения, тенденции развития, факторы расселения, малые города

Рассмотрены факторы, под действием которых формируется система расселения страны. На основании анализа миграции показаны тенденции развития городов различного типа и агломераций.

**Контактные данные:** 192171, СПб., ул. Седова, д. 55/1. Тел.: 8 (812) 568-43-65. eop@mail.ru

*E.A. Chernyshova*

**Tendencies of development of the settlement system of Russia and the place of the small towns**

**Key words:** system of settlements, development trends, factors of settlement, a small town

The article considers factors, under the influence of which is formed by the system of settlement of the country. On the basis of analysis of migration shows the tendencies of development of cities of different types and agglomerations.

**Contact information:** 192171, SPb., Sedova st., 55/1. Ph.: 8 (812) 568-43-65. eop@mail.ru

*В.А. Чистов*

**Экономики развивающихся рынков в условиях межкризисной глобализации**

**Ключевые слова:** развивающиеся рынки, межкризисная глобализация, теории экономического роста, интеграционные объединения

В статье исследуются актуальные вопросы экономического роста в условиях посткризисной глобализации, с точки зрения оценки обновляющейся роли национальных экономик развивающихся рынков. В частности, рассматривается экономика Латинской Америки, вопросы сотрудничества с Российской Федерацией, в том числе на примере Мексики, включая направления, формы, институты такого взаимодействия.

**Контактные данные:** 199155, СПб., ул. Морская наб., д. 25, кв. 143. Тел.: 8 (921) 900-27-40. valery.chistov@gmail.com

*V.A. Chistov*

**Economics in emerging markets inter-crises of globalization**

**Key words:** developing markets, inter-crises globalization, theories of economic growth, integration associations

The article explores current issues of economic growth in the post-crisis realities of globalization, especially from the point of view on renewed role of national economies of emerging markets. In particular, the author explores economies of Latin America and cooperation with the Russian Federation. Special attention is put in example of Mexico, including directions, forms, and institutions for such an interaction.

**Contact information:** 199155, SPb., Morskaya nab. st., 25-143. Ph.: 8 (921) 900-27-40. valery.chistov@gmail.com

*С.В. Штукова*

**Архивная система как социальный институт: проблемы управления**

**Ключевые слова:** архивная система, функция, дисфункция, институт социального управления

*S.V. Shtukova*

**Archival system as social institution: problems of management**

**Key words:** archival system, function, dysfunction, institution of social management

В статье рассматриваются проблемы управления архивной системой. Представлены и проанализированы дисфункции архивной системы как института социального управления на основе структурно-функционального подхода с учетом многосубъектности управления.

**Контактные данные:** 191186, СПб., Наб. р. Мойки, д. 48.  
Тел.: 8 (921) 997-01-11.  
svshtukova@yandex.ru

In this article the author analyses the problems of management of archival system. The dysfunctions of the archival system as an institution of social management are represented and analyzed on the basis of structure-functional theory.

**Contact information:** 191186, SPb., Nab. r. Moyki, 48.  
Ph.: 8 (921) 997-01-11.  
svshtukova@yandex.ru

---